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. of the scientific consultant оп the dissertation of sеmьауеча.дizаdа

sansyzbayeyna on the topic <optimization of irrigation regimes and miпеrаl

nutrition in the cultivatio., of irrt.rrsive соrп hybrids for grain using drip

irrigation>> submitted for the degree of Doctor of philosophy (phD) iп the

specialty (бD080 100-Аgrопоmу>>

Substantiation of the rеlечапсе of the work реrfоrmе$, its significance

fоr science and practice
Sembayev'a 1lizada dissertation wоrk is; aimed at achieving the potential

yield of grain соrп, preserving soil fertility and the rational use of fertilizers and

irrigation water.
currently, соrп is cultivated in at least 164 countries and produces mоrе than

з5 реrсёпt of tйе world's food and covers an аrеа of about 200 million hectares
. 

worldwide. About 380 million tons of соrп аrе harvested annually in the world..It

has Ьесоmе one of the economically important agricultural crops in the world.

Тhеrеfоrе, high and stable productiuity oi this сrор is equally important for bolh

industrialized and developing соuпtriеЪ. In the ranking compiled according to the

USDA, for the cultivation оf .о* on а global scale (in millions The United States

is in the l.ua."itb з+7 
'onr, 

followed by-Cbirru with 254, Brazil in third place with

101, followed Ьу the Еurореап Union with 64.56 and Argentina with 5-0. Ч"ll,
.closes the top tЁп with 35.s, India - 2g,Mexico ,25, South дfriса , |4, and the

Russian Fеdеrаtiоп - 14. дссоrdiпg to Statistics, the ачеrаgе global соrп yield is 5_5

quintals реr hесtаrе. Тhеrе i, u ,йаtе Tating Ьу region: Nоrth дmеriса leads with

85, follow.C ЬУ Hustralia and оЪеапiа with 71, and Europe.closes the top three

with 62. Thejollowing places аrе occupied Ьу South дmеriса ,53, дsiа _ 51,

Africa - 20.
Numеrоus studies, mainly conducted abroad, show that drip irrigation of

agricultural crops is the most efiective way 9| rational use of irrigation water, Due

to this, the drip irrigution system is mоrе efficient than other irгigаtiоп methods,

сurrепtlу, йni+ill and no-till methods аrе widely used аmопg rеsоurсе-

saving and moistuгe-saving technologies, The use of zero technology in

subsequent y.ur, 
-in.r.u..j 

tЁ ur.u io 2О5 million hectares worldwide. In

addition, the wije;;;;r;;. ог zero tillage has helped protect the soil fTom

degradation and erbsion, improve the ,oiT, ability to aggregate, and rеduсе

grЙпhоusе gas emissions соmраrеd to traditional technology,

Traditional tillage often includes deep plowing, disk and hаrrоwiпв, w|riyh

severely disrupt not only the physical but atsb tt,e agrochemical properties of the

soil, and with zero,tillage, оп the other hand, with less soil disturbance, increases

the accumulation of plant residues, which enriches the soil with nutrients and

organic matter. ТhЁrеfоrе, different methods of tillage сrеаtе different

agroecological conditions for tb. grоЙ and development of crops, for example,

dlfferent nutrient content in ап accessibie fоrm, 1 . ].__ зLл лfдлл} л{ОlIТеtеПL ЦJ,"riJ'oulpose 
of the relevant studies was to dеtеГmiПе the effect of

чаriоus tillage ,Jgй., оп the water_physical рrореrtiеs 
|ffiи8тЁryгfrt_Sоili оБоротЕ t!ъфh,,*"**
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тJ"иТl:productivity of irrigated аrаЬlе land, and аrе of strategi. Йр"п.".;*йы# 

"national and international scale, is becoming in.r.usingly relevant.The scientific novelty of Aizada Б.rbuy.ui'dirr.nuiion work is thedevelopment of technology Ьr cultivating gruЙ соrп with drip irTigation using newtypes of fertilizers and irrigation regime.
The dissertation work 

'"u, 
p.iformed at а hiф level, the results obtained аrесlеаrlу stated in the conclusion.

The scientific results obtained Ьу the doctoral student апd their validityFоr the rational use of water resources in the conditions oi tbe south-east ofKazakhstan, the doctoral student recommends the use of driр irrigation systems on соmcrops using new types of fertilizers and irTigation regimes.
In the course of research, it was айа tbat illlage due to better crumbling andgreater intake of plant residues into.the treated lауеr conffibuted to а sliфt decrease insoil densitY with both traditional and zero ii]lug., and agronomically valuableaggregates ranged from 62,7зуо, which indicates an excellent"aggregate state of thesoil.

The introduction of ammonium nitгate and Novalon water-soluble mineralfertilizer Ьу fertigation contributes to а mахimum increase in the content of easilyhydrolyzable nitrogen 6_1-68 mg&g,.mobile phospboru s 49-57mykg and exchangeable
Potassium З86,З94 mg/kg not Йlу а*Иg aurp рiо*ие, but аlй ,riith r..o tillage.The content of water-resistant uggr.gut.S was high.rt with zero tillage withа variation in the rапgе of l l 9-16,?,/r:;ltfr Jump plowing, the water resistance ofaggregates in crops decreases to 10.8- 12.7оА, *bi.b indiciies unsatisfactory waterresistance of the structure, as well as insufficiently stable soil composition instructure, respectively, These dаtалiпdiсаtе the urgent need to improve the structureof the studied soils and, first of all, to increise the conteni of water-bearingaggregates in them through increased grass sowing, mainly alfalfa, as well as theuse ofsideral оr сочеr сrорs.

With drip irrigation, additional application of mineral fertilizers, as well ascomplex water-so]uble fertilizers, in.r.ur.a 
'Ь. 

yi.la of соrп grаiп frоm 8.7 to 28.5сДа, and the maximum yield of соrп hybrid'ic з0500 grain was 146.6 с/hаagainst the background оf nitroammophosky with the additio-nal use of ammoniumnitrate ЬУ fertigation. In addition, the fоrmаiiоп оf the соm grain harvest was mоrеdePendent on the use of miпеrаI fertilizers, the сопtriьutiЙ was in the rапgе of52.2-569%о, depending on the year of the research.
The structure and content integrity of the dissertation
The dissertation wоrk is а lоgiйr Ёоrnрi"iеd scientific work with internalunity' АII sections and provisions of the disserTation аrе logically interrelated. Theresults obtained аrе reliable and meet the requirements for independent scientificqualification work.

...."ffe 
doctoral student's реrsопаl contribution to rеsеаrсh, the scope of

?
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these: з articles ib. *uin scientific results have been published in

publication, ,..ойепdеd Ьу the committee fоr Сопtrоl in the field of education

and science оr й.- k.pubii. of kazakhstan, 4 articles in the materials of

intemational scientific conferences and scientific joumals, 2. articles in the

SдвRдо Journal of Breeding and Genetics and 1 article in the jочrпаl Food

Science and тесhпоiоЙ, incluied in the database Scopus da?:.on че topic of her

dissertation, ,Ь. .о*рТЁйс an iпtйhiр in.the р*lт Republ.ic at the Institute of

гi.tо Сrорs ana ЧеgЁtаЬlе Growing in Novi Sad, 2021. (Serbia),

The qualities of а doctoral student аý а rеsеаrсhеr, the acquired

ехреriепсеЪf scientific rеsеаrсh methods

The applied value of this work lies in the development of technology for

cultivating grain соrп with drip irrigotion _using lew types of fertilizers and

irrigation regimes. The ,.ruft' оf th. disseйation wеrе presented Ьу the

dissertation at international scientific joumals and conferences, Д patent

Тhrочфочt the rеsеаrсh, the doctoral sfudent demonsffated his high level of

knowledge in the field of фсчlturе. Sembayeva лizada is able to independently

рrоdчсе ИaepenJent апi original ,.r.чйh with theoretical and practical

implications.
conclusion
The thesis meets а11 the requirements for dissertations for the degree of

Doctor of Philosophy (PhD) in the specialty бD080t0Q-Дgrопоmу,
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бD080100 _ <Агрономия>) мамандыгы бойынша философия доlтрlчл q ,

(PhD) дарепсесiн алу ушiн yсынылган <<Тамшылатып суаруды ко,ftлЭt{d ! '' 
or"ip"rn дандiк lкугерiнill интенсивтi буландарын есiруле суарУ псаliё

й""uраrrды заттармен коректепу режимдерiн оцтайландырр>

такырыбындагы сембаева дйзада сансызбаевнаныц
диссертациялык жyмысына

пкр

орынлалган жyмыстыц озектiлiгiн негiздеуо оныц гылым мен

практика ушiн мацызы
сембаева Дйзаданыц диссертациrIлыц хсgмысы дэнд1 жyгерlнlц элеуеттl

онiмдiлiгiне кол жеткiзуге, топырацтыц кrнарлылыгын сактауга жэне

тыцайткыштар мен суармшIы суды уfымды пайдалануга багытталган.

(азiргi уакытта жrлерi кем дегенде 164 елде есiрiледi жэне алемдегi

азык-тYлiктiц 35 пайыздан астамын ондiредi жэне алемде шамамен 200

миллион гектар егiс алкабын алып жатыр. Жыл сайын алемде шамамен 380

миллион тонна жугерi жинаJIады. ол элемдегi экономик€tлык мацызды

дакылдардыц бiрiне айналды. Сондыктан бул мэдениеrгiц жогары жане

тyракты енiмдiлiгi индустри€lJIды жане дамушы елдер ушiн бiрлей МаЦЫЗДЫ.

usDд малiметтерi бойынша алемдiк масштабта жугерi ecipy бойьiнша

рейтингте (млн. 347 дкШ, одан кейiн К,ытай - 254, ушiншi орында Бразилия -

10t,.одu, кейiн Еуропа Одагы - 64,56 жэне Дргентина - 50. Украина -з5,5,

Yндiстан - 29, Мексика - 25, OHTycTiK Дфрика - 74, Ресей Федерациясы - 14.

СтатистикЕtлык мэлiметтерге сайкес, жугерiнiц орташа алемдiк енiмдiлiгi
гектарына 55 центнерДi rqрайды. Аймацтар бойынша жеке рейтингте:
Солтустiк Дмерика - 85, одан кейiн Австралия мен океаниrI - 71, Еуропа, 62

уштiгiн жуады. Келесi орындарды Оцтустiк Америка - 53, Азия - 51, Африка

- 20.
Негiзiнен шетелде жургiзiлген коптеген зерттеулер суарМалы сУДЫ

тиiмдi пайдаланудыц ец тиiмдi эдiсi дакылдарды тамшылатып суару eKeHiH

керсетедi. Тамшылатып суару жуйесi баска суару адiстерiне караганда
тиiмдiрек.

К,азiргi уакытта ресурстарды унемдейтiн жэне ылгutл унемдеЙтiн
технологиялардыц iшiнде mini-till жэне no-till эдiстерi кецiнен колданьiлады.
Нолдiк технологиrIны колдану кейiнгi жылдары жер колемi букiл элемде 205
миллион гектарга дейiн ecTi. Сонымен катар, нолдiк ецдеудi кецiнен колдану
топыракты деградация мен эрозиядан коргауга, топырактыц агрегациrI

кабiлетiн жацсартуга жэне дэстурлi технологиямен с€tпыстырганда парниктiк
газдар шыгарындыларын азайтуга кемектеседi.

.Щэстурлi оцдеу кобiнесе топырактыц физик€LlIык емес, агрохимиlIлык
цасиеттерiн катты бузатын терец жырту, диск жэне тырмагIауды камтиды, ал

екiншi жагынан нелдiк оIцеу кезiнде топырактыц бузылуы, топыракты

цоректiк заттармен жэне органикztлык заттармен байытатын осiмдiк

ъ' Vl
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артyрлi эдiстерiнде дакылдардыц ocyi мен дамуы ушiн бiрлрагроэкоЛогиялыК жагдайлар калыптасады, мысЕlJIы, кол жетiмдi.арryрлi цоректiк заттар.
Осылайша, зерттеудiц максаты жугерi

кезiндеfl тттýlц-;й',;Н;Ж:ffi "Jffi :llЖ"i"ffi':Ж;lL':}1Ti:J::IкаJIык касиеттерiне артурлi енлеу
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] Айзада Сембаеваныц диссертацшшыц жs4ысыныц гылыми жацалыгыi тыцайткыштардыц жаца турлерiн жане .yupy режимiн пайдалана отырып,
r ;Т#Ж;#РУ КеЗiнд,-д,"дiп *у..рiriц 

".ipy ".*"*о.иясын азiрлеу

, Диссертациялык жр{ыс жогары децгейде орындчшган, алынганi натижелер корытындыда нацты *up..rin..r.
l Докторапт алfап гылыми натижелер жане олардыц негiздiлiгi

казакстаннь]ц оцтyстiк-шыгысы жагдайында су ресурстарын yтымдыпайдаланУ yшiН дЪпrорu"' тамшылатып суару жагдайындатыцайткыштардыц жаца турлерiн 
.жане 

.yupy р.*имдерiн yсынады.Зерттеулер корсеткеIцей, 
"j"rrrur"rn суару жагдайындаагрономиялыц Ig*ы агрегаттар 62-7З% шегiнде ооодrъ ЪYJI топырактыцтамаша а|регаттык куйiн керсетедi.

Аммоний нитраты мен сУда еритiн минераJIды тыцайткышты}?ЫКТаНДЫРУ аРКЫЛЫ novalon_ ЖеЦiЛ ГИдролизденетir азоттыц б1-68 мг/кг,жылЖыМалы фосфордыц 49-57 мг/кг *."Ь калий ЕшIмасуыныц 386-З94 мг/кгмелшерiн тек уйiндi жырту кезiнде гана еме., ,оп"rракты нолдiк оцдеуде дебарынша арттыруга ыцпал етедi. 
vД'Дvv

суга тезiмдi агрегаттар . кюамыныц корсеткiштерi no-tillтехнологиrIсында 1 1 ,9- 1 6,2Уо шегiнде 
-Ъц 

жогаргысы болдът, топырактыаУДаРа ЖЫРТУ КеЗiНДе еГiСТiКТеРдегi суга тезiмдi^u"р..ч""ч!^i0,8_12,7yо _ гадейiн томендейдi, булr rсgрылымныц цанагаттанарлыксыз су откiзгiштiгiн,сондай-ак тиiсiнше цурЙrr, бойынша топырактыц жеткiлiктi турацтыкосылмауын корсетедi. Бyлr деректер зерттелетiн топырактардыц к+aрылымынжащсарту жэне ец алдымен шоп еryдi, негiзiнен жоцышцаны осiрудi, сондай-ак сидератты немесе жамылгы дакыJIдарын пайдапану upn"ror, суга тозiмдiагрегаттарыныц Iqрамын арттыру цажеттiлiгiн корсетедi.Тамшылатып суаРу кезiнде минералДы тыцаЙткыштарды, сондай - аксУда еритiН кешендi тыцайткыштарды косымша колдану жугерi данiнiцшыгымдылыгын 8,7-ден 28,8 ц/га-га дейiн чрЪ"rруга ыцпаjI eTTi, ал аммиакселитрасын косымша Yрыктандыру аркЫЛы нитроаммофос мсында LG30500-146'6 ц/iа *Y"'Pi йтоi*д..;' ч"r"rц""rп максимЕtлды енiмдiлiгi.Сонымен цатар, жугерi дэнiнiц дакылынтыцайтщышТардыколдаrгугабайланысrrб;;;;,.Жi^lТr:;iЦr#111#*:
байланыстьт 52,2-56,9Уо"р*"r."*да болды. 
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i 4иссертацияныц 
кyрылымы мен мазмyндык т+тас,",::,1,._,л in лйt Диссертациялык жYмыс логикаJIыц аяктапган гылыми жYмыс оолБIп

}табылады. Дr...рruцияныц барлыц белiмдерi мен ережелеРi логикалыК
fi -la байланысты. длынган нат] жэне дербесfr'тlргыдан озара байланысты. длынган натижелер сенlмд1

il,йrr*r бiлiктiлiк жyмысына койылатын талаптарга сайкес келедi.
]a

Докторанттыц зерттеулерге коскан жеке Yлесl, зерттеу колемl

Щи...рruцrя мэлiметтерi бойынша >tчvlыстыц негiзгi натижелерi меН

] ýортындылары отандык жане шетелдiк басылымдарда 10 макала турiнде

1 жарык корлi. оныц iшiнде: Казакстан Республикасы Гылым жоне жогары
,б|.riм министрлiгiнiц Гылым жэне жогары бiлiм сапасындагы сапаны

к1ЧТаМассыз ету комитетi Yсынган гылыми басылымдарда - З макаJIа,

халыцаршIык гылыми-практика-пыц конференциял ар материаJIдарында жэне

гыJIыми журншдарда - 4 мак€ша, Scopus дереккорына KipeTiH SABRАO
Journal of Breeding and Genetics (Q3) lкурнаJIдарын да - 2 макапа жэне Food

Science and Technology (Qз) журналында - 1 макапа жарияланган.

JrлссертациrI такырыбы бойынша 2021 жылы Сербия Республикасында Нови-

сад к€шасындагы егiстiк дакылдар
ннститутында тагылымдамадан eTTi.

.Щокторанттыц зерттеушi ретiндегi цасиеrтерi, гылыми зерттеу

адiстерiнiц жинакталfан тажiрибесi
Брr жучIыстыц колданбалы Iqдндылыгы тыцайткыштардыц жаца

турлерiн жэне суару режимдерiн цолдана отырып, тамшылатып суару кезiнДе

дандi жугерiнi ecipy технологиясын жасау болып табылады.

[иссертацияныц натижелерiн диссертант халыкаралык гылыми журналдар

мен конференциJIларда yсынган. Осы жyмыс бойынша патентке oTiHiM

тапсырылган.
Зерттеу барысында докторант егiншiлiк саJIасындагы озlнlц жогары

бiлiм децгейiн KopceTTi. Сембаева Айзада теориялык жэне практикшIык
салдары бар тэуелсiз жане дербес зерттеулер жургiзуге кабiлеттi.

Щорытынды
Сембаева Айзаданыц диссертациялык ж+мысы бD080100-Агрономия

мамандыгы бойынша философия докторы (PhD) дарежесiн алу ушiн
Jиссертациялык хqд,Iыстарга койылатын барлыц талаптарга жауап бередi.

Шетелдiк кецесшiсi
Профессор Боривой Пейич

Нови Сад Университетi
Ауыл шаруашылыгы факультетi
Егiстiк жэне KoKoHic дакылдары департаментi

Щоситей Обрадович Алацы 8, 2i000, Нови Сад, Сербия
http://poЦ.uns.ac.rs
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